
SKLOŇOVÁNÍ PŘÍDAVNÝCH JMEN 

VY_32_INOVACE_14_19_ČJ 



VY_32_INOVACE_14_19_ČJ  

Téma Skloňování přídavných jmen 

Popis 
Žák se naučí skloňovat přídavná jména,  pozná druhy 

přídavných jmen a zvládá používat dané vzory. 

Autor Mgr. Markéta Uhlířová 

Jazyk čeština 

Očekávaný 

výstup 

Použití vzorů přídavných jmen, odůvodňování si, správný 

úsudek. 

Speciální 

vzdělávací 

potřeby 

- žádné - 

Klíčová slova Přídavná jména, druhy přídavných jmen a jejich vzory 

Druh učebního 

materiálu 
Prezentace PowerPoint 

Druh 

interaktivity 
Aktivita 

Cílová skupina Žák  

Stupeň a typ 

vzdělávání 
Základní vzdělávání - 1. stupeň , 2. období 

Typická věková 

skupina 
10 – 12 let 

Celková velikost 165 kB 

ANOTACE 



CO UŽ VÍŠ O PŘÍDAVNÝCH JMÉNECH? 

Vyjadřují vlastnosti osob, zvířat, věcí a jevů 

 Jsou to slova ohebná = skloňují se 

Shodují se v pádě, čísle a rodě s podstatnými 

jmény, která blíže určují: 

 na bílém talíři  ( 6.p., č.jedn., rod mužský neživ.) 

Ptáme se na ně otázkami: Jaký? Který? Čí? 

 např.: Jaký hrad?   kamenný 

     Který spisovatel?    český 

             Čí brýle?  dědečkovy 



DOPLŇ VHODNÉ PŘÍDAVNÉ JMÉNO: 

Na ________ míse leží ________ jablka. 

V ________ kuchyni máme ________ stůl. 

Pod _______ stromem leží ________ kočka. 

V zoo jsme viděli  ______ tygry a _____ lvy. 

  Se sestrou mám __________ pokoj. 

Nebuď tolik __________ ! 

Včera jsem měl _________ náladu.  

Tu _______ básničku už umím zpaměti. 

Loňské ________ léto bylo krásné! 

 



DRUHY PŘÍDAVNÝCH JMEN 

1. TVRDÁ 

= mají v 1.pádě č. jedn. koncovky 

-ý v mužském rodě     (mladý muž) 

-á v ženském rod        (mladá žena) 

-é ve středním rodě     (mladé dítě) 

2. MĚKKÁ 

= mají v 1.pádě č. jedn. ve všech rodech stejnou koncovku 

-í  (jarní kabát, jarní květina, jarní počasí) 

3. PŘIVLASTŇOVACÍ 

= tvoří se od podstatných jmen označujících osoby – čí? 

(Milanovo auto, Jitčina kabelka) nebo od vlastních jmen 

zvířat (Puňtův obojek, Lízina miska) 

 

 



PŘÍDAVNÁ JMÉNA TVRDÁ 

Skloňujeme podle vzoru MLADÝ 

        v koncovkách napíšeme –ý  

př.: bílý jako sníh – mladý jako sníh  

    pomalý jako hlemýžď – mladý jako hlemýžď 

      zdravý jako rybička – mladý jako rybička 

       JEN v 1. a 5. pádě množ. čísla napíšeme –í 

př.: ti noví žáci – ti mladí žáci 

    ti veselí kamarádi – ti mladí kamarádi 

    ti bílí motýli – ti mladí motýli 

    zlobiví kluci! – mladí kluci!  

 



PŘÍDAVNÁ JMÉNA MĚKKÁ 

Skloňujeme podle vzoru JARNÍ 

         v koncovkách napíšeme vždy –í 

př. : včelí med – jarní med 

        žabí kuňkání – jarní kuňkání 

        soví houkání – jarní houkání 

      cizí muž – jarní muž 

        ryzí kov – jarní kov             

 

! ryzí = pravý, nefalšovaný 

 



PŘÍDAVNÁ JMÉNA PŘIVLASTŇOVACÍ 

 Skloňujeme podle vzorů OTCŮV, MATČIN 

 

          OTCŮV    kabát   (mužský rod) 

       OTCOVA  čepice (ženský rod) 

          OTCOVO auto    (střední rod) 

 

          MATČIN  kabát   (mužský rod) 

       MATČINA čepice (ženský rod) 

       MATČINO auto    (střední rod) 

 



 PAMATUJ SI! 

U přídavných jmen přivlastňovacích píšeme vždy v 

koncovce množ. čísla  –y 

př.:    Přijely královy dcery.  – ty otcovy dcery 

         Znám Pavlovy přátele. – ty otcovy přátele 

      Pamatuji si babiččiny příběhy. – ty matčiny příběhy 

POUZE  v 1. a 5. pádě rodu mužského životného 

množného čísla píšeme –i  

př.:   Navštívili nás Markovi kamarádi. – ti otcovi kamarádi 

         Sousedovi psi štěkají. – ti otcovi psi 

       Babiččini psi běhají. – ti matčini psi  

 



PROCVIČUJ A ODŮVODŇUJ: 

 ciz_ jazyk    

jarní -í 

 štíhl_ topol 

mladý -ý 

 Zbyňkov_ kamarádi 

ti otcovi -i 

 mal_ kocourci 

ti mladí -í 

 Erikov_ známky 

ty otcovy  -y 

 

 


